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בשנים האחרונות מאות זוגות פונים 
להליך פונדקאות בחו“ל, הן בגלל 
המחיר והן בגלל הקלות והחיסכון 
בזמן ובבירוקרטיה. עם זאת, רבים 
אינם צולחים את הליך גיור הילדים 
בארץ, שלא לדבר על זוגות חד מיניים. 
כך שנוצר מצב של ילדים “חסרי דת“ 
שגדלים כאן. מעבר לכך עולה השאלה 
- האם מדובר במעשה הרואי הנעשה 
ממניעים אלטרואיסטיים או שמדובר 
בתופעה של “רחם להשכרה“?
איילת רוטה-גבאי

ילדי
הפונדקאות
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כשאישה לא מצליחה 
להביא ילד לעולם 

שנים רבות, ההשראה 
של שרה שהייתה בת 

מאה לא מספקת. הכאב הוא תהום 
חשוכה ואפלה שקשה לראות 

מבעדה סדק של אור. פונדקאות 
בחו“ל הייתה הדרך היחידה 

שאפשרה לנו אחרי שנים של סבל 
לראות אור. בי“ד באדר עופר )שם 

בדוי, כמו כל שמות המשפחות 
בכתבה( שלנו היה בן שנה, ובערב 
שמענו את קריאת המגילה בפעם 

הראשונה. למדנו בבית הכנסת 
שזה יום ניצחון לעם היהודי. זה גם 

יום הניצחון שלנו, היום בו הפכנו 
למשפחה“. 

למעלה מעשור חיכו יעל ובעלה 
לרגע בו יהפכו להורים. 

מיכל ובעלה המתינו שבע 
שנים ארוכות, ולבסוף הביאו 

לעולם שני ילדים, אחד 
בעזרת פונדקאית ישראלית 
והשני עם פונדקאית מחו“ל. 
סופיה ואברהם הפכו להורים 

אחרי 23 שנות המתנה. סופיה 
הייתה בת 52 ואברהם בן 

60. בזכות הפונדקאות זכו 
שלוש המשפחות, מתוך מאות 

בישראל, לנס פרטי משלהן. 
אך בכך לא תמה הדרך. הליך 

פונדקאות בחו“ל מחייב גיור של 
הרך הנולד, דרך לא פשוטה עבור 

משפחות לא דתיות שנדרשות 
לשנות את אורח חייהן. סופיה 

ואברהם הם היחידים מבין השלוש 
שסיימו את התהליך ובנם נרשם 

כיהודי. עבור האחרים מסכת 
התלאות טרם הסתיימה.  

“אברהם ואני נשואים 24 שנה, 
ויש לנו תינוק בן שנה ושבועיים“. 
כך מצמצמת סופיה לקליפת אגוז 

סיפור ארוך ומלא ייסורים של 
אלפי לילות ללא שינה וכאב 

שחונק את הגרון. “כבר לפני הרבה 
שנים איבדתי תקווה שמישהו 
אי פעם יקרא לי אימא“, היא 

אומרת ומחייכת כי באותו רגע 
פורץ בנה בבכי בחדר השני. כמו 

בסיפור אגדה, לפני שנה ושבועיים 
התחלפו דמעות הכאב בביתם 
בדמעות שמחה. נדודי השינה 

מצער התחלפו לנדודי שינה מבכיו 
של תינוק, ואת האור הקורן מעיני 
סופיה קשה לתאר במילים. “הכול 

בזכות הפונדקאית המקסימה שלנו 
בגיאורגיה“, קובעת סופיה. “היא 

עשתה את המצווה הגדולה ביותר 
ועל זה אלוהים יברך אותה“. 

תחילת הסיפור לפני כ-25 שנה. 
“הייתי בחור בן 37“, מספר אברהם. 

“יום אחד נתקלתי בסופיה אצל 
שכן של אחי. לא יכולתי להוריד 

ממנה את העיניים. כעבור שלושה 
חודשים התחתנו“. סופיה הייתה 

בת 29 והשניים ביקשו להקים 
משפחה במהירות, אך במהרה הבינו 

שעליהם לפנות לעזרת מומחים. 
“עברתי כל כך הרבה טיפולים 

שהפסקתי לספור“, מספרת סופיה. 
אחד הטיפולים הסתיים בהצלחה, 
והשניים גילו שסופיה הרה ללדת, 

“הייתי בהיריון עם שלישייה והיינו 
כל כך מאושרים“. ההיריון לא הגיע 

אל סופו, ובהפלה טבעית איבדו 
השניים את שלושת התינוקות 

בטרם נולדו. “המשכנו שוב ושוב 
לנסות“, מספרת סופיה בשקט. 

“אבל כשהגעתי לגיל 45 הודיעו לי 

"
שאין יותר מה לעשות, נגמרו לי 

כל הביציות. התקווה נגמרה“. 
איך ממשיכים הלאה?

“אני לא יודעת“, אומרת סופיה. 
“איבדתי כל חשק לחיות. שום 
דבר לא עניין אותי. עבדתי על 

אוטומט. לא היה לי חשק לחייך 
או לקום בבוקר. באיזשהו שלב 

אמרתי לעצמי שזהו, אין מה 
לעשות יותר. יש רק את אברהם 
ואני חייבת להמשיך בשבילו“. 

“החלק הכי קשה בטיפולים היה 
לראות אותה נשברת“, מספר 
אברהם ואוחז חזק בידה. “לא 

איבדנו תקווה אף פעם, אבל זה 
לא פשוט להיות הגבר שמלווה 
ורואה מהצד את אשתו הולכת 
ודועכת. החלק הכי קשה היה 

השבועיים של ההמתנה עד לבדיקת 
ההיריון בסוף כל הפריה. לראות 
את הסבל שלה, ההמתנה הבלתי 

נסבלת ובסוף הבשורה ששוב זה לא 
הצליח. אי אפשר לתאר את הסבל“.

פונדקאות לא עמדה על הפרק 
עד שרצף אירועים וביקור בקבר 
רבי נחמן באומן שינו את הכול. 

“אימא שלי חלתה מאוד“, מספרת 
סופיה. “ועל מיטתה ביקשה ממני 
לא לוותר ולהמשיך לנסות להביא 

ילד לעולם. אני אמרתי לה שזה 
בלתי אפשרי וכבר ויתרתי על זה. 

היא אמרה לי בשום אופן לא לוותר 
ולא לסיים את חיי בלי ילד שיקרא 

לי אימא. זה היה אחד הדברים 
האחרונים שאמרה לי. לאחר מותה 
נסענו לטיול שורשים לאוקראינה, 
והחלטנו ספונטאנית לבקר בקבר 

הרבי נחמן באומן“. שם עברו 
השניים חוויה בלתי נשכחת.  

“ניגשה אליי אישה והסבירה לי 
איך להתפלל“, מספרת סופיה. 

“היא אמרה שאני יכולה להתפלל 
לבריאות ילדיי והסברתי שאין 

סופיה: “הפונדקאית אמרה שמההתחלה לא נקשרה 
לתינוק וידעה שהוא לא שלה. היא בת 23, יש לה ילד 
משלה, והיא באמת שמחה בשבילנו. נתנו לה מתנות 

כשעזבנו והיא לא רצתה לקחת כלום“
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לי ילד. אז היא הביאה לי חוברת 
קטנה וביקשה שאקרא איתה את 

התיקון הכללי. לא האמנתי שבגילי 
זה באמת יכול לעזור, אבל קראתי, 

נתתי תרומה והיא הבטיחה לי 
בשורות טובות“. “אותה חוויה 
עברה גם עליי בצד הגברים“, 

מוסיף אברהם. “הרב שהיה שם 
קרא איתי את התיקון הכללי ואמר 

לי בפירוש שתוך שנה יהיה לי 
ילד, לא רציתי להאמין ולא חשבתי 

שזה אפשרי“. שבועות ספורים 
לאחר מכן כאשר היו בישראל, 

נתקלו בטלוויזיה במקרה בתוכנית 
על פונדקאות. “זה היה סימן 

מלמעלה“, קובע אברהם. “כעבור 
שנה בדיוק מהביקור באומן נכנסה 

הפונדקאית להיריון. חצי שנה 
לאחר יום הולדתי ה-60 הפכתי 

לאבא“.  
למה בחרתם בפונדקאות 

בחו“ל?
סופיה: “זה יותר זריז 
ובגילנו לא היה לנו זמן 

לבזבז. נכון שזה יותר יקר 
מאשר בארץ, ובמקרה 
שלנו גם היינו צריכים 
תרומת ביצית, שאותה 

קיבלנו מאישה אוקראינית. 
הפונדקאית שלנו היא 

גיאורגית. פגשתי אותה, והיינו 
איתה בקשר בסקייפ לאורך כל 

ההיריון. הבנתי ממנה שהיא עושה 
את זה לא רק בשביל הכסף, אלא 

באמת בשביל המצווה. אחרי הלידה 
סיפרה לי שבכסף ששילמנו לה היא 
קנתה למשפחתה בית, והחיים שלה 

הפכו טובים יותר“. 

היית בלידה?
“כן, וזה היה היום הכי מרגש 

בחיים שלי. הלידה הייתה קיסרית 
ואני חיכיתי בחוץ. איך שהלידה 

נגמרה, אמר לי הצוות במקום: ‘מה 
את מחכה בחוץ? תיכנסי פנימה‘. 

נכנסתי ושכבתי על המיטה והביאו 
לי את התינוק הקטן שלי, הוא עוד 

ירדנה קופ-יוסף: “אני רואה כל כך הרבה אנשים 
שרחוקים מהזהות היהודית באורח חייהם, אבל כן רוצים 
להעניק זהות יהודית לילד שלהם. זה באמת חשוב להם, 
והם מוכנים אפילו לשינויים מרחיקי לכת רק כדי שבנם 

או בתם יהיו יהודים לכל דבר“

היה כחול קצת ולפני אמבטיה. 
הניחו אותו עליי, וככה נשארנו. 

הוא הסתכל עליי וקשקש. הוא ידע 
שאני אימא שלו, ואני לא הפסקתי 

לבכות“. 
נשארת בקשר עם הפונדקאית?
“היינו בגיאורגיה עד שהסתיים 

ההליך הפרוצדוראלי והיא חתמה על 
חוזה הוויתור, וכל הזמן היינו בקשר. 
היא באה לראות את התינוק, קראה 
לו ‘ביז‘ו‘ )חמוד בגיאורגית( וחיבקה 

ונישקה אותי. שאלתי אותה אם זה לא 
קשה לה, והיא אמרה שמההתחלה 

לא נקשרה לתינוק וידעה שהוא לא 
שלה. היא בת 23, יש לה ילד משלה, 

והיא באמת שמחה בשבילנו. נתנו 
לה מתנות כשעזבנו והיא לא רצתה 

לקחת כלום“.
לא פחדת שתשנה את דעתה?

“פחדתי ודיברתי איתה על זה 
במהלך ההיריון, והיא אמרה לי 
‘שלא יהיה לך שום ספק, זה לא 
ילד שלי אלא שלך‘. היא עשתה 

בשבילנו מצווה גדולה“.
יש טענה שמתייחסים לפונדקאיות 

כסחורה ויש פה ניצול.
“אני לא מסכימה עם זה כי היריון 

זה לא מחלה. היריון זה לא עונש 
ואני לא חושבת שיש פה ניצול של 
הפונדקאית. היא קיבלה שכר הוגן 

ווידאנו שהכסף אכן הגיע אליה 
במלואו. אני חושבת שאם הייתי 

יכולה לעשות את זה בעצמי ולהיות 
פונדקאית לאישה אחרת שלא 

יכולה להיות אם, הייתי עושה את 
זה. אין מצווה גדולה יותר“. “נכון 

שהיא מקבלת כסף“, מוסיף אברהם. 
“אבל יש להן סיבות משלהן להיות 

פונדקאיות, אף אחד לא הכריח 
אותה ויש לה ילד משלה. אני 

מסכים שצריך לוודא שהפונדקאית 
אכן עושה זאת מרצונה החופשי 
ומקבלת את מלוא התגמול על 

ים
עת

ת 
בו

די
בא
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המעשה הגדול שהיא עושה. 
במקרה שלנו הכול נעשה מרצון 

טוב ובהבנה הדדית“.
את תהליך הגיור קיבלו השניים 

בהבנה וסיימו אותו במהירות. 
“אנחנו לא אנשים דתיים“, אומר 

אברהם. “אבל אחרי שקרה לנו 
כזה נס, לא יקרה שום דבר אם 

אכניס פלטת שבת הביתה, אלך 
לבית כנסת וארשום את הילד 

למעון ‘אמונה‘. בזכות הגיור 
התקרבנו לדת, ואני לא רואה בזה 

שום דבר רע. להפך, זכינו“. 
אתה מאמין שזה נס?

“מה עוד זה יכול להיות? בקיץ 2013 
מלאו לי 60 ויצאתי לפנסיה מוקדמת 
מהעבודה. באפריל 2014 נולד בני. אז 
נכון שיש מי שחושב שאני סבא שלו 
ומדבר מאחורי הגב, אבל הדיבורים 

מאחורי הגב של זוג שנשוי יותר 
מ-20 שנה ואין לו ילדים, גרועים 
הרבה יותר. אני קם בבוקר, מטייל 

איתו בכל הגינות בעיר, מנדנד אותו 
בלילה כשהוא לא נרדם. אין אדם 

מאושר ממני ביקום כולו“. 

חסר דת
מיכל )35( נמצאת באמצע תהליך 
גיור בנה התינוק. הוא ואחיו הבכור 

נולדו בהליך פונדקאי. הבכור 
לפונדקאית ישראלית, ולכן לא 
נצרך גיור, והצעיר לפונדקאית 

גיאורגית. “המצב שלנו כרגע קשה 

מאוד“, מודה מיכל. “כדי שהבן 
הצעיר יעבור גיור, דורשים מאיתנו 

בבית הדין הרבני שנרשום את 
הבכור למסגרת דתית, דבר שלא 

מתאים לאורח החיים בבית וינתק 
אותו ממסגרת מוכרת. זו המהמורה 

העיקרית שלנו בדרך לגיור, ואני 
מקווה שנצליח לחצות אותה. אנחנו 

משפחה חילונית, אבל חשוב לי 
שהילד יהיה רשום כיהודי“.

למה?
“אני רוצה את הטוב ביותר עבור 
הבן שלי. אנחנו יהודים, זו מדינת 

היהודים ואני רוצה שתהיה לו זהות 
יהודית. אני רוצה שיוכל להתחתן 

ברבנות ובעוד מאה שנה ייקבר 
בבית קברות יהודי ולא מחוץ 

לגדר“. 
הדרך לאימהות לא הייתה פשוטה 

למיכל. “עברתי מספר טיפולים 
ובסופם נכנסתי להיריון“, היא 
מספרת. “בשבוע ה-23 התגלה 

שאני סובלת מרעלת היריון והיו 
חייבים להפסיק מיידית את ההיריון 
כדי להציל את החיים שלי. אחר כך 

אמרו שזה מסוכן בשבילי להיכנס 

שוב להיריון. האפשרות היחידה 
הייתה פונדקאות“. את בנה הראשון 
הביאה לעולם באמצעות פונדקאית 
ישראלית. “זה הליך ארוך ומסורבל 

שדורש מבדקים פסיכולוגיים, 
בדיקות, ראיונות, שאלונים, 

מקבלים רק זוגות נשואים, כמעט 
שנתיים עד שבכלל מתחילים את 

התהליך“.
היה קשר עם הפונדקאית 

הישראלית?
“נפגשנו דרך המרכז שליווה 

אותנו בתהליך. הלכנו איתה 
לבדיקות, לרופאים, לא נהיינו 

חברות, אבל היה קשר“.
ראית את ההיריון מהצד, הרגשת 

שהוא שלך?
“אני לא יכולה להגיד את זה. 

לא הרגשתי אותו פיזית. אני 
חושבת שעד שהילד נולד לא 

באמת הרגשתי שהוא שייך לי. היו 
גם חששות כי היו סיפורים על 

פונדקאיות שברחו באמצע התהליך, 
לפני ההיריון, ואז צריך להתחיל 

הכול מחדש. יש תלות מאוד גדולה 

מיכל: “אני רוצה את הטוב ביותר עבור הבן שלי. 
אנחנו יהודים, זו מדינת היהודים ואני רוצה שתהיה לו 
זהות יהודית. אני רוצה שיוכל להתחתן ברבנות ובעוד 
מאה שנה ייקבר בבית קברות יהודי ולא מחוץ לגדר“

תינוקות שנולדו 
בהליך פונדקאות 

בנפאל ומובאים 
לארץ לאחר רעש 

האדמה.
AFP :צילום
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במישהו אחר וזה לא פשוט“.
במקביל להליך הפונדקאות 

בישראל החלו בני הזוג בהליך 
פונדקאות שני בחו“ל. “ראינו שזה 

לוקח המון זמן ורצינו עוד ילד. 
התחלנו כשהייתי בת 27 וכבר הייתי 
בת 32, ואלה היו חמש שנים קשות 

מאוד. פנינו לחברה שמתווכת 
פונדקאות בחו“ל, נאמר לנו שהם 
עובדים עם גיאורגיה, ארץ שלא 
מקבלת זוגות חד מיניים או חד 

הוריים אלא רק זוגות נשואים, ולכן 
התאמנו“.

מה ההבדל העיקרי בין פונדקאות 
בארץ לחו“ל?

“בעיקר הזמן והכסף. פונדקאות 
בחו“ל קצרה ויקרה יותר. בחישוב 

כלכלי, שני הליכי הפונדקאות עלו 
לנו למעלה ממיליון שקל“.
היה קשר עם הפונדקאית?

“לא היה לי קשר עם הפונדקאית 
בגיאורגיה, חוץ מאשר בזמן 

החתימה על החוזה. כל חודש 
נשלח רופא מישראל לעשות את 

הבדיקות, וראיתי את תוצאות 
הבדיקות והאולטרסאונד. אני 

מודה שבשלב הזה שום דבר חוץ 
מהבדיקות לא עניין אותי“.
מה דעתך על טענת ניצול 

הפונדקאיות?
“קשה לי עם זה. אני יודעת 
ששילמנו עבור שימוש בגוף 

שלה, אבל אני רואה את זה כמו 
תרומת איברים. היא לא נפגעה 

בעקבות ההיריון, דאגנו לה כלכלית 
ובריאותית, כולל ביטוח חיים לכל 

צרה שלא תבוא. נכון שתנאי 
החיים של הפונדקאיות מובילים 

אותן למשהו שלא כל אישה הייתה 
מוכנה לעשות, אבל להגיד שזה 
ניצול זו הגזמה. הפונדקאית לא 

ויתרה על משהו שלה, זה לא דבר 
מתכלה, והיא עזרה לנו במשהו כל 
כך נפלא שאין מילים לתאר אותו. 

היא נתנה לנו חיים“. 
כיום מיכל היא אם לשניים, אחד 

יהודי והשני רשום כ“חסר דת“. 
“קשה לי עם זה, אבל אני נמצאת 
בדילמה. בית הדין מערים עלינו 

קשיים שלטעמי בלתי נסבלים. 
כשרות שמרנו עוד קודם, בעלי 
גם הולך לבית כנסת מדי פעם, 
אבל למה הבן הבכור שלי צריך 

לעבור מסגרת חינוכית כדי לגייר 
את אחיו הצעיר? אני מרגישה 

שכאימא דורשים ממני לבחור בין 
שני הבנים שלי, וזה קשה“. 

לחבוק ילד יהודי
את תהליך הגיור של שלוש 

המשפחות מלווה מכון ‘עתים‘ 
המסייע לנווט בסבך הבירוקרטי של 

שירותי הדת בישראל. יעל, שבנה 
הפעוט נולד לאחרונה בפונדקאות 

בחו“ל, מספרת שתמיכתם היא 
הדבר היחיד שמקל עליה בתהליך 

גיור בנה. “שיחה איתם הזכירה 
לי את הרצון האמיתי שלי ללמוד 
ולהתקרב ליהדות“, מסבירה יעל. 

“הם חידדו לי שלא אתן לבית 
הדין הרבני לקלקל לי עם דרישות 
שמעוררות התנגדות ומשיגות את 

ההפך“. עשר שנים המתינו יעל 
ובעלה לרגע שבו בכי תינוק יישמע 

בביתם. “מה שבאמת חשוב זה 
ההווה“, מסבירה יעל. “והמציאות 

היא שאנחנו משפחה חילונית וגיור 
התינוק דורש שינוי מוחלט של 

אופי הבית. היה לנו קשה מאוד, 
אבל אז פניתי למכון ‘עתים‘ וירדנה 

)קופ-יוסף, אר“ג( הצליחה לסלק 
קצת את העננים. פנינו לגרעין 

תורני בשכונה וביקשתי שיבואו 

להכשיר לנו את המטבח, פניתי 
בהשראתה לאשתו של רב בית 
הכנסת להדרכה. ניסינו הכול 
לפני זה: טיפולים אצל מיטב 

הרופאים עד כדי קריסת גופי, 
אימוץ בארץ, המתנה של שבע 

שנים לילד יהודי במצב בריאותי 
תקין ואימוץ בחו“ל. אפילו חשבנו 

לעבור לארצות הברית ולאמץ 
שם. ידענו שעופר לא יהיה יהודי 

ונצטרך לגיירו, אך לא דמיינו 
שהתהליך יהווה מועקה מכבידה 
נוספת. לסבל שעברנו עד כה אין 

הסבר ממשי ולמדנו להתמודד. 
כאן הסבל נגרם ממקור אנושי 

וחבל. אנו נאלצים לקיים מצוות 
לא ממקום נכון ואמיתי, או 

להעמיד פנים, ותהליך זה מאפיל 
על הרצון האמיתי שלנו להתקרב 

ליהדות בקצב שלנו“. 
“רק בשנה האחרונה הגיעו אלינו 
45 זוגות שעברו תהליך פונדקאות 

וזקוקים לעזרה בהליך הגיור“, 
מספרת ירדנה קופ-יוסף, מנהלת 
מרכז הסיוע של עמותת ‘עתים‘. 

מדוע צריך לגייר ילד שנולד בהליך 
פונדקאי בחו“ל?

“ברוב המקרים פונדקאות בחו“ל 
כרוכה גם בתרומת ביצית, ואז 

האם בוודאות אינה יהודייה, 
דבר שעל פי ההלכה מחייב 

גיור. אם הביצית היא של אם 
ישראלית התהליך פשוט יותר. 

הליך הגיור הוא לא כמו זה של 
אדם מבוגר, לא מבקשים מילד 

לפני גיל בר או בת מצווה לקבל 
עול מצוות. הדרישה היא לספק 
לילד תנאי מחיה שיאפשרו לו 

לגדול באווירה שתאפשר לו 
לבחור להיות אדם שומר מסורת. 

למעשה דורשים מההורים 
להצהיר על ארבעה תנאים: 

כשרות בבית, שמירת שבתות 
וחגים, קשר לקהילת בית כנסת 

מיכל: אני יודעת ששילמנו עבור שימוש בגוף שלה, אבל 
אני רואה את זה כמו תרומת איברים. דאגנו לה כלכלית 

ובריאותית, כולל ביטוח חיים לכל צרה שלא תבוא“ 
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פונדקאות במספרים
מנתוני רשות האוכלוסין וההגירה עולה שב-2013 חל 

גידול של 32 אחוז במספר הליכי הפונדקאות שבוצעו 
על ידי ישראלים בחו“ל, לעומת 2012. 169 תינוקות 

נולדו בדרך זו, לעומת 128 ב-2012 ו-93 ב-2011.
בין השנים 2005 ל-2013 ידוע על 485 הליכי 

פונדקאות של ישראלים שהתבצעו בחו“ל, רובם 
בהודו, גיאורגיה ותאילנד. נתוני 2014 עדיין אינם 

מעודכנים, אך אנשי מקצוע מעריכים שחלה עלייה 
קטנה ביחס ל-2013.

כמחצית מהפונים להליך פונדקאות בחו“ל הינם 
זוגות נשואים הטרוסקסואלים והאחרים זוגות 

הומוסקסואלים או חד הוריים. במכון ‘עתים‘ מספרים 
שרוב מוחלט של ההורים הטריים פונים לבית הדין 

הרבני במטרה להסדיר את זהותו היהודית של ילדם, 
חלקם אינם מסיימים את התהליך. 

)במקרה של זוגות חד מיניים הרוב המוחלט אינו 
מגייר בגיור אורתודוכסי(

ושליחת הילד למוסד ממלכתי דתי, 
כאשר הקושי העיקרי הוא הדרישה 

לחינוך דתי, לפעמים אף דורשים 
שאחיו ילכו למוסדות כאלה, 

ובמידת הצורך נדרשים ההורים 
להציג אישור שהילדים אכן 

רשומים למסגרת חינוך דתית“. 
ארבעה תנאים פשוטים וקלים 

למשפחה דתית או מסורתית, אך 
קשים ליישום למשפחה חילונית. 

“כל זוג מתמודד עם הדרישות 
האלה אחרת“, ממשיכה קופ-יוסף. 
“חלק אומרים שאם כבר הגענו עד 

הלום ועברנו את כל המכשולים 
בדרך וסופסוף יש לנו ילד, אז מה 
זה כבר משנה אם נשלח אותו לגן 

דתי. צריך להבין שרוב הזוגות 
שמגיעים אלינו שומרים כשרות 
במידה כזו או אחרת, חוגגים את 

החגים ויש להם זיקה יהודית 
כלשהי, כמו לרוב הישראלים. יש 
זוגות שעבורם התנאים האלה הם 

בלתי אפשריים, במיוחד כאשר יש 
ילד נוסף ויש צורך להעביר אותו 

ממסגרת אחת לאחרת. הם אומרים 
שזה לא בשבילם ולא מהססים 

לומר זאת גם בפני בית הדין 
בירושלים“.

כמה זמן אורך התהליך?
“אין הגדרת זמן מדויקת וזו 

הבעיה העיקרית כאן לדעתי. זוג 
מגיע קודם כול לפגישת היכרות 

עם בית הדין. הוא נשאל שאלות, 
מבקש להצהיר על הדברים 

החשובים. לפעמים, בדרך כלל אם 
המשפחה כבר דתית או שומרת 
מסורת, זה נגמר כאן. יש זוגות 
אחרים, בדרך כלל כאשר בית 

הדין חש פקפוק לגביהם, ואז הוא 
מאריך את התהליך, שולח את הזוג 
לביתו כדי ללמוד ולחשוב שוב על 

התהליך ולקבוע פגישה נוספת 
כעבור כמה חודשים. חייבים להבין 
שאין פה לחץ. לא יקרה כלום אם 

הגיור יהיה כמה חודשים לאחר מכן 
או בעוד שנה, אבל מדובר בהורים 
שעברו כל כך הרבה שהם צריכים 

איזושהי מסגרת זמנים מדויקת 
יותר, ועל זה בית הדין אולי צריך 

לתת את דעתו“. 
יש זוגות שמגדירים את ההליך 

ככפייה דתית.
“אני מניחה שיש כאלה 

שמרגישים כך, מצד שני הם 
פונים לערכאה דתית כדי לתת 
לילד הגדרה דתית, אז גם את 

זה צריך לקחת בחשבון. צריך 
לזכור שההורים האלה עשו הליך 
שלכאורה נראה לנו מאוד טבעי, 

אבל עד לפני כמה שנים נחשב 
רדיקלי וגם ההלכה היהודית עוד 

נמצאת בתהליך הסתגלות אליו. יש 
מקרים שאני אומרת להורים שיש 
אפשרויות אחרות כמו גיור פרטי 

למשל, אבל הם צריכים לקחת 
בחשבון שהילד לא יוכר כיהודי על 
ידי הרבנות, דבר שעלול לפגוע בו 
בצמתים מרכזיים בחייו הבוגרים. 

מה שמפליא אותי לטובה“, היא 
מסכמת בחיוך. “זה לראות כל כך 
הרבה אנשים שרחוקים מהזהות 
היהודית באורח חייהם, אבל כן 

רוצים להעניק זהות יהודית לילד 
שלהם, זה באמת חשוב להם 

ומוכנים אפילו לשינויים מרחיקי 
לכת רק כדי שבנם או בתם יהיו 

יהודים לכל דבר“. 

סחר בנשים?
“פונדקאות היא מהלך מורכב 

מאוד מבחינה אתית: מחד גיסא, 
אפשר לראות את זה כמעשה 

הרב יובל שרלו: “מחד גיסא, אפשר לראות את זה כמעשה 
הרואי של אישה המוכנה להיות בהיריון בשביל אדם אחר; 

מאידך גיסא, מדובר כאן בשימוש בגוף של אישה אחת להנאתו 
של אדם אחר, וכשזה בתשלום - יש שיראו זאת כמסחר בגוף 

אדם. על כן יש להשתמש בפונדקאות במצבי קצה“
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הרואי, של אישה המוכנה להיות 
בהיריון בשביל אדם אחר; מאידך 

גיסא, מדובר כאן בשימוש בגוף 
של אישה אחת להנאתו של אדם 
אחר, וכשזה בתשלום - יש שיראו 
זאת כמסחר בגוף אדם. על כן, יש 

להשתמש בפונדקאות במצבי קצה, 
ולא להפוך אותה לדרך נורמטיבית 

להבאת ילדים לעולם“, קובע 
השבוע הרב יובל שרלו, מבכירי 

הרבנות הציונית וחבר בוועד 
הפונדקאות. לאחרונה התבטא הרב 

שרלו נחרצות נגד הפונדקאיות 
הנפאליות ואף כינה אותן ‘שפחות‘. 
האם ההתנגדות שלך הייתה לאופן 
שבו מתייחסים לפונדקאיות הזרות 

או להליך הפונדקאות ככלל?
“אני חבר בוועדת הפונדקאות 

ותומך בשימוש בפונדקאות 
במצבי קצה, תוך שמירה קפדנית 

על זכויות הצד החלש בתהליך, 
שבדרך כלל הוא הפונדקאית. 
בנפאל, גם משתמשים בה כדי 

‘להמציא את הטבע מחדש‘, וגם 
מדובר במעמד משפטי רופף מאוד 

של הפונדקאיות, שאין מערכת 
ששומרת על זכויותיהן“.

לדעתך הליך הפונדקאות אינו 
מוסרי/אתי? 

“כאמור, הדבר תלוי בנסיבות. כדי 
שהוא יהיה אתי הוא חייב להיות 

מוגבל למצבי קצה, והוא חייב 
לשמור בקפדנות על זכויות כל 

השותפים בו“.
אילו דגשים היית נותן לזוג 

שעומד בפני הליך פונדקאות?
“בשל העובדה שהחוק בישראל 

וכן כללי ועדת הפונדקאות עומדים 
לדעתי על שני הקריטריונים האלה, 
הייתי מציע לזוג שאינו יכול להביא 

ילד/ה לעולם לפנות לפונדקאות 
בארץ, על אף המחיר והתסבוכת 

הכרוכה בכך, ולעשות דברים נכונים 
על פי המוסר ועל פי ההלכה. מובן 

שיש צורך בייעוץ הלכתי לגבי 
מרכיבים רבים במעמד ההלכתי של 

התהליך“.
האם כיום ישנה בעיה הלכתית עם 

פונדקאות בארץ או בחו“ל?
“אני לא מתייחס להלכה 

כאל ‘בעיה‘. יהיה נכון לומר 
שיש הדרכות הלכתיות שונות 

לפונדקאות, ועל כן צריך להתייחס 
הן לאתיקה והן להלכה כחלק 

מהתכנון“. 
לאחר פונדקאות בחו“ל צריך הילד 
לעבור הליך גיור הכולל אורח חיים 

דתי בבית, האם זה תהליך שנחוץ 
לדעתך?

“ראשית, יש להדגיש כי בין 
הפוסקים יש מחלוקת גדולה בדבר 

נחיצות הגיור, ורבים הפוסקים 

שסוברים כי אם הביצית באה 
מאישה יהודייה - הילד יהודי, ואינו 

זקוק לגיור. אף אני הקטן סובר כך 
כבר שנים רבות, ונראה לי כי זו 

הופכת להיות עמדת פוסקים רבים. 
ברם, בשל העובדה שגדולי פוסקים 

סברו אחרת וקבעו כי הכול הולך 
אחר נושאת ההיריון - נהוג לעשות 
‘גיור לחומרא‘ בין בפונדקאות ובין 

בתהליך ההפוך - תרומת ביצית.
“כללי הגיור של ילדים קטנים 

בחברה החילונית של ימינו נידונים 
היום בין הפוסקים כחלק מהדיון 
בדבר פתרון המציאות החברתית 
המסובכת בישראל, שבה נולדים 

לתוך החברה היהודית הרבה גויים 
מבחינה הלכתית, ואני חושב שיש 
דרך לגייר אותם, אם כי קשה לדון 

בכך על דפי העיתון“. 
יש הורים שבוחרים שלא לגייר את 
ילדיהם או לגיירם בהליך רפורמי, 

מה ההשלכות לעתיד הילד?
“בראש ובראשונה, הילד לא 
זוכה להיות חלק מהעם היהודי 
וזה המחיר הכבד שהוא משלם. 

סביר להניח כי תהיינה לו גם 
בעיות חברתיות בהמשך וגם חוסר 

יכולת להינשא ליהודי/ה, אולם 
נראה לי שיש להדגיש את העובדה 
הראשונה: החמצת הזכות הגדולה 
הזו להיות חלק מעם ישראל היא 

היא הפגימה המהותית בחייו. 
אני מבקש להדגיש כי על פי 

החוק הישראלי נקבע כי תהליך 
הפונדקאות נעשה כשכל המעורבים 
בו הם בני אותה דת, או שאין בעיה 

מבחינת דתם, וזוהי עוד דוגמה 
להתמודדות של החוק עם תסבוכת 

שעלולה להיווצר“.
אנחנו לפני חג השבועות וסיפור 

מגילת רות סובב סביב סיפורה של 
רות הגיורת, האם אתה מוצא קשר 

בין המגילה לפונדקאות?
“על פניו, אינני חושב שיש קשר 

בין רות ובין הפונדקאות, זולת מגע 
מסוים בשאלת הגיור. ברם, בעומק 

התהליך, בשני הסיפורים מדובר על 
התמודדות עם מצוקה - של זוג ללא 

ילדים ושל אישה זרה הבאה מעם 
זר, ובשני הסיפורים נפתחים שערים 

כדי לגאול ממצוקה בדרך שהיא 
ראויה והגונה. זה כשלעצמו קשר 

מאוד מהותי“. 0  


